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V letošním roce začne 
město rozjíždět fotovoltai-
ky. Solární panely pomohou 
se spotřebou školy, školky a 
dvou městských podniků. 

Pavel Bajer ז

Městská společnost Prádelna a 
čistírna Jihlava může na střechy 
dvou svých objektů instalovat 
solární panely. Záměr jednomysl-
ně schválili jihlavští zastupitelé. 

„Je to technické zhodnocení před-
mětu nájmu. Jde o Prádelnu a čistír-
nu města Jihlavy. Je to osazení foto-
voltaických panelů, což je pozitivní,“ 
představil materiál zastupitelům 
náměstek jihlavského primátora 
Martin Laštovička (KDU-ČSL). 

Jednatelka Prádelny a čistírny 
Martina Prošková si od solárních 

panelů slibuje minimálně 20% 
úsporu energií. 

„Instalace fotovoltaických panelů 
se uskuteční nejpozději letos v dub-
nu,“ sdělila na dotaz JL jednatelka. 

Z materiálu pro zastupitele 
vyplývá, že celkové náklady na 
stavbu vyjdou na bezmála 2,66 
milionu korun bez DPH. 

V podkladech se uvádí, že se 
nová fotovoltaická elektrárna na 
Prádelně a čistírně bude skládat 
celkem z 238 kusů solárních pane-
lů o celkovém výkonu 97,58 kilo-
watt-peaků (kWp).  

Kromě Prádelny a čistírny a 
již dříve avizoval Dopravní pod-
nik města Jihlavsky, že má rovněž 
zájem na svém provozu instalovat 
solární panely. 

V létě loňského roku se na ener-
getickou krizi rozhodlo reagovat 

město pilotním projektem. Ten 
na letošek předpokládá výstavbu 
fotovoltaických elektráren na stře-
chách Mateřské školy Resslova a 
Základní školy speciální Březino-
va.

To však v minulosti kritizovala 
na zastupitelstvu opozice, že je to 
řešení tak pro rodinný domek.  

Prádelna připravuje fotovoltaiku

Jakub, Jan, David, Eliška, Tereza a Sofie. To jsou nej-
častější jména, která zaznamenala jihlavská matrika.

Kromě dlouhodobě oblíbených českých jmen se 
našla i jména poněkud neobvyklá nejen v Jihlavě, ale i 
v Česku. Mezi chlapci to byl například Kimi, Husein, 
Anakin či Nazar. U dívek pak Ava, Della, Enola či Jara.

Pokud plánujete i vy vaše dítě pojmenovat netra-
dičním jménem, můžete se například obrátit právě na 
matriku, která vám může potvrdit existenci jména. 

Matrikářka prověří v seznamu jmen publikace dok-
torky Knappové Jak se bude Vaše dítě jmenovat?, zda 
jméno již bylo prověřeno. 

Pokud ne, a rodiče přesto trvají na formě jména, je 
zapotřebí se obrátit na Ústav pro jazyk český, jazyko-
vou poradnu, a požádat o vydání odborného stanovis-
ka. Ústav existenci jména prověří, a pokud vydá kladné 
stanovisko, je možné takové jméno do matriky zapsat.

Poslední dobou se často také setkáváme s tím, že 
maminka nemá v příjmení koncovku -ová.

Jak je to s narozenými děvčátky? „O zápis příjmení v 
mužském tvaru žádají rodiče dítěte v některých případech 

po narození dítěte, v jiných lze požádat i před narozením, 
a to u rodičů, kteří nejsou sezdáni. Za nezletilé děti, tj. i 
ty právě narozené, žádají o zápis takového příjmení oba 
rodiče na matrice,“ vysvětluje vedoucí oddělení matrik 
Veronika Mašová.

Se jménem, případně i příjmením občas ale nejsou 
spokojeni dospělí. V takovém případě lze jméno i pří-
jmení změnit na základě žádosti dotyčného, případně 
na základě žádosti zákonných zástupců a je nutné spl-
nit podmínky stanovené zákonem o matrikách. 

Žádost o změnu příjmení se podává na matričním 
úřadě podle místa trvalého pobytu žadatele a je pod-
míněna doložením potřebných dokladů (např. dokla-
du totožnosti, rodného listu, oddacího listu atp.) a 
úhradou správního poplatku dle typu žádosti. 

„Změnu příjmení lze povolit, pokud se jedná o příjmení 
hanlivé, směšné, nebo je-li pro to vážný důvod. Důvody ke 
změně jména nebo příjmení se vždy uvádějí do odůvodně-
ní žádosti,“ vysvětluje Mášová a dodává, že to, zda bude 
změna povolena, či nikoliv, je na uvážení matričního 
úřadu. -vd-

V Jihlavě bodovala  
typicky česká jména

Březnové počasí: teplo, vítr i sníh

Zrušili byste některý 
ze státních svátků?

Paní Mirka, Jihlava
-Myslím si, že svát ז
ky jsou pro občany 
dnem volna. Někte-
ří lidé využívají toho, 
že jim zaměstnavatel i 
v den státního svátku 
proplácí práci, přesto 
že jsou doma. Není to 

tak dávno, co sám stát přidal Velký pátek 
mezi státní svátky, takže jsem rozhodně 
proti rušení jakéhokoliv z těch třinácti, co 
teď máme. 

Paní Hana, Jihlava
 Rozhodně bych je ז
nerušila! Momentálně 
si nevybavuji ani žádný 
důvod, proč by k tomu 
mělo docházet. Když 
by to mělo být kvůli 
finančnímu rozpočtu 
státu, tak si myslím, že 

by to stejně nic nezměnilo. Raději pone-
chat volno.

Pan Palach,  
Znojemsko
 Momentálně jsem ז
už v důchodu, takže 
ani moc nevnímám, 
jestli je pár dní v roce 
volno. Většina pracu-
jících lidí ale tyto dny 
využívá, aby si nemu-

sela vybírat svou dovolenou, tak si myslím, 
že by nebylo správné rozhodnutí některý 
ze svátků rušit.

Paní Gabriela,  
Jihlava
 Státní svátky máme ז

z nějakého důvodu už 
dlouho a lidé jsou na 
ně zvyklí. Ruku na srd-
ce, pracovat jistě musí-
me, ale každý člověk je 
rád, když má v týdnu 

k víkendu jeden den volna - záleží, jak to 
vychází. Pokud to někdo nemá proplace-
né, stejně si myslím, že by to finančně ani 
rodinám nepomohlo, protože je špatně 
nastavená spousta jiných věcí.

Jan Štefl, Jihlava
 Zrušit? V žádném ז
případě ne! Lidi v téhle 
republice často jedou 
na doraz, chodí poma-
lu už na tři směny a vol-
no k odpočinku se hodí 
všem. Nemáme jich zas 
tolik - 13 státních svátků 

mi přijde málo a v Evropské unii s tím zaostá-
váme, takže znovu opakuji NERUŠIT!

Paní Marie, Jihlava
 Tuhle otázku jsem ז
četla už na internetu, 
že se o tomto spekulu-
je kvůli státnímu roz-
počtu, tak jsem nad 
tím přemýšlela. Mys-
lím si, že by nebylo 
špatné, kdyby se něk-

teré zrušily. Z mého pohledu by se mohly 
zrušit např. příchod Cyrila a Metoděje a 
upálení mistra Jana Husa v létě. Zároveň 
si ale myslím, že pro to nebude vůle, pro-
tože lidi si tím v létě ušetří dva dny dovo-
lené. -mp-

 Foto: Matěj Koumar

Anketa

-Jednotka špičkového výkonu foto ז
voltaické elektrárny. 

 Solární panely o výkonu 1 kWp ז
vyrobí v našich podmínkách ročně 
zhruba 950 kWh elektrické energie. 

-Běžná menší fotovoltaická elekt ז
rárna o výkonu 4 kWp pokryje roční 
spotřebu běžného panelákového bytu. 
 Zdroj: E.ON 

Kilowat-peak (kWp)

ROZMARY POČASÍ. V březnu jsme zažili vše - nejen výrazné oteplení, kdy to chvílemi vypadalo, že nastoupilo ne jaro, 
ale již léto; pak ale přišly silné větry, které lámaly stromy. Zničily i billboard oznamující stavbu nejdůležitější dopravní 
akce ve městě – jihovýchodního obchvatu (viz snímek vlevo). Výrazné teplo střídaly prudké sněhové přeháňky – třeba 16. 
března nebo i v počátku posledního březnového týdne (snímek vpravo).  Foto: Petr Klukan, Martin Pech


